
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
آخرین اخبار از فروش آثار سینمای ایران

ادامه بازار داغ سینما

گ�روه فرهنگ و هنر: در ایامی که سینمای ایران 
روزهای��ی خوش را ب��ه لحاظ توج��ه مخاطبان 
در اک��ران به خود می بین��د و آمار فروش به نقل 
از مناب��ع موثق، حکایت از آن دارد که اس��تقبال 
از آث��ار س��ینمایی در چرخ��ه اکران به ش��کلی 
روزافزون و با ش��یبی بلند رو به افزایش اس��ت، 
از روز چهارش��نبه گذشته 2 اثر جدید با نام های 
»اژدها وارد می ش��ود« س��اخته مانی حقیقی و 
»خنده های آتوس��ا« به کارگردانی علیرضا فرید 
به جای فیلم های »کفش هایم کو؟« و »خش��م و 
هیاهو« به اکران درآمدند. » اژدها وارد می شود« 
بعد از تبلیغات قابل توجهی که در زمان برگزاری 
جش��نواره فیلم فجر و حضور در جشنواره برلین 
در بهمن ماه سال گذشته انجام شده بود، در روز 
اول اکران در ش��رایطی باورنکردنی به فروش 38 
میلیون تومانی دست یافت و در برخی سینماها 
به سانس فوق العاده رسید. این فیلم که در گروه 
سینمایی »زندگی« اکران می شود، برخلاف آثار 
کمدی، ف��رم و روایتی پیچیده دارد و از این نظر 
استقبال مخاطبان از آن غیرقابل پیش بینی بوده 
اس��ت. استقبال از این فیلم در روزهای اول اکران 
به نحوی بوده که از 2 روز پیش عمده سانس های 
آن به پیش فروش رس��ید. ام��ا در جدول فروش 
همچنان فیلم »من س��الوادور نیستم« با رکورد 
دست نیافتنی بیش از 12 میلیارد تومانی در صدر 
ق��رار دارد و فیلم کمدی دیگری با نام »50 کیلو 
آلبال��و« با فروش 7میلیارد و 812 میلیون تومان 
در رده دوم ق��رار دارد. در رده س��وم و ب��ا رقابتی 
تنگاتن��گ میان فیلم ه��ای »ابد و ی��ک روز« و 
»بادیگارد«، فیلم س��عید روستایی با 5میلیارد و 
334 میلی��ون تومان ق��رار دارد و »بادیگارد« به 
فروش 5 میلیارد و 205 میلیون تومان رس��یده 
اس��ت. »خشم و هیاهو« با جهش��ی ناگهانی در 
آخری��ن روزهای اکران ب��ه فروش 993 میلیونی 
دست یافت و اما »کفش هایم کو؟« به عنوان تنها 
فیلم شکست خورده در اکران نوروزی تنها 428 
میلیون تومان فروش داشته اس��ت. قرار است از 
چهارشنبه این هفته فیلم »مرگ ماهی« ساخته 

روح الله حجازی هم به چرخه اکران اضافه شود.

تمجید داریوش فرهنگ از 
کارگردانی حاتمی کیا

داریوش فرهن��گ، بازیگر و کارگردان قدیمی 
سینما و تلویزیون با تمجید از کارگردانی شاخص 
ابراهیم حاتمی کیا در فیلم »بادیگارد« گفت: من 
اصولاً درباره  فیلم ها و همکارانم صحبت نمی کنم، 
اما درباره سبک فیلمسازی حاتمی کیا باید بگویم او 
طی تمام این سال ها نشان داده کارگردانی بسیار 
حرفه ای، کاربلد و متخصص است. به گزارش ایسنا، 
فرهنگ در ادامه  ضمن بررس��ی آثار حاتمی کیا 
افزود: البته مشکل برخی فیلم های حاتمی کیا این 
است که همیشه ش��روع فیلم های او بسیار عالی 
اس��ت و پایان فیلم های او نیز بس��یار عالی است 
اما در این بین باید قدری به سناریو بیشتر توجه 
کند. با این همه فکر می کنم حیف حاتمی کیاست 
که با این س��طح از توانایی به سناریو کم توجهی 
کند! داریوش فرهنگ درباره مس��ائل رخ داده در 
جش��نواره فجر برای »بادیگارد« گفت: از نظر من 
فیلمی که حاتمی کیا ساخته بود آنقدر قوی بود که 
در کاندیداهای دریافت سیمرغ بهترین کارگردانی 
قرار بگیرد اما حواش��ی رخ داده باعث شد به کار 
او کم توجهی ش��ود. از نظر من »بادیگارد« بسیار 
قوی تر از »چ« بود. کارگردان س��ریال »سلطان و 
شبان« افزود: حاتمی کیا کارگردانی بسیار توانمند 
است. او نقش ها را بسیار خوب می نویسد و بسیار 
خوب می پروراند و همین باعث می شود بازیگران 
نی��ز به ایفای نق��ش در آثار او علاقه مند ش��وند. 
حاتمی کی��ا در کنار 4-3 نفر دیگر از آن دس��ته 
فیلمس��ازانی است که هر وقت  هر شرایطی بوده 
است، توانسته اند فیلم خود را بسازند و حرف خود 

را بگویند. 

کارگردان جیمز باند، رئیس داوران 
جشنواره ونیز شد

سم مندس، کارگردان شناخته شده سینمای 
جهان به عنوان رئیس هیات داوران جشنواره فیلم 
ونیز انتخاب شد.  گروه داوری جشنواره فیلم ونیز 
متشکل از 9 داور بوده که سم مندس، خالق آثار 
جدید جیمز باند، ریاست داوران را در بخش رقابتی 
برعهده دارد. جش��نواره فیلم ونیز در سال 201۶ 
از 31 آگوس��ت تا 10 س��پتامبر برگزار می شود. 
در جش��نواره فیلم ونیز هرساله برنده شیر طلا 
را ب��رای بهترین فیلم معرفی می کنند و جایزه 
بزرگ داوری هم به بهترین کارگردان می رسد. 
جای��زه وولپی ب��ه بهترین بازیگر م��رد و زن و 
بهترین فیلمنامه نویس اهدا می ش��ود و جایزه 
ویژه گروه داوری و جایزه مارچلو ماسترویانی نیز 

به بهترین بازیگر نوظهور اهدا خواهد شد. 

انتشار خاطرات شهید ۲۱ساله 
مدافع حرم

خاطرات محمدرضا دهقان امیری، ش��هید 
21س��اله مدافع حرم که در دفاع از حرم اهل 
بیت)ع( به ش��هادت رس��یده در کت��اب »ابو 
وصال« منتش��ر می ش��ود. به گ��زارش فارس، 
کتاب »ابو وصال« حاوی خاطرات این ش��هید 
عزیز مراحل نهایی تولی��د خود را طی کرده و 
بزودی راهی بازار کتاب خواهد شد. این اولین 
کتاب از مجموعه مدافعان حرم انتشارات شهید 
کاظمی اس��ت که بزودی توسط این انتشارات 
منتشر خواهد شد. کار تدوین خاطرات و زندگی  
این شهید والامقام را محدثه علیجان زاده روشن 
برعهده داشته و خاطرات این شهید را در قالب 

کتاب گردآورده است.

مسعود کیمیایی به دنبال 
»قاتل اهلی« 

مسعود کیمیایی در ادامه علاقه مندی خود 
برای ساخت س��وژه هایی با موضوع خشونت و 
خانواده این بار سراغ »قاتل اهلی« رفته و چندی 
اس��ت اقدام به نگارش و بازنویسی فیلمنامه آن 
کرده است تا با انتخاب بازیگر وارد فاز تولید شود.  
مس��عود کیمیایی، کارگردان باسابقه سینمای 
ایران حالا پس از چند پروژه شکس��ت خورده با 
وسواس بیش��تری به دنبال نگارش فیلمنامه و 
س��اخت فیلم جدیدش رفته و پس از چندین 
بار بازنویس��ی فیلمنام��ه به تازگی ش��روع به 
انتخاب بازیگر کرده اس��ت.  از جمله خبرهای 
مسرت بخش در ساخت این فیلم احتمال حضور 
فریماه فرجامی است تا این بازیگر پیشکسوت 
پس از مدت ها دست و پنجه نرم کردن با بیماری 

در جلوی دوربین ظاهر شود.

جمع آوری ۱77 دستگاه ماهواره 
توسط بسیجی گچکار قمی

گچکار جوان قمی آنگاه که دریافت ماهواره 
با بنیان خانواده و جامعه چه می کند، بسیجی وار 
و خودجوش دست به کار شد و بی هیچ ادعایی، 
عامل جم��ع آوری 177 دس��تگاه ماه��واره در 
یکی از مناطق محروم ش��هر قم شد. به گزارش 
خبرگزاری بسیج، حسین زرقانیان، متولد سال 
۶۶  اهل محله امامزاده س��یدعلی)ع( یا به قول 
قمی ها شاه سیدعلی است و  حدود 18 سال است 
که به شغل گچکاری مشغول است و 3 سالی هم 
می شود که در پایگاه 4 شهید نظری ثابت، مدال 
افتخار بس��یجی بودن را با خود حمل می کند. 
زرقانیان هدف خود را از این اقدام چنین گفت: 
به عنوان یک بچه مس��لمان و یک بچه شیعه، 
وقت��ی بدی های ماهواره را دیدم نمی توانس��تم 
بی تفاوت بنشینم. از این رو چندی است از سوی 
فرمانده حوزه به عنوان مس��ؤول امر به معروف 
حوزه منصوب شدم و کارها را با جدیت بیشتری 
ادامه می دهیم. وی افزود: حقیقتاً امروز ماهواره ها 
بلایی سر خانواده ها آورده که هر انسان منصف 
و واقع بینی نمی تواند نس��بت به آنها بی توجه و 
بی تفاوت باش��د. حرف من به برخی از دوستان 
در بس��یج نیز این بوده که اهالی مسجد عموماً 
اهل ماهواره نیستند و لذا ما به جای روشنگری 
صرف در مس��جد باید سراغ افراد در کف جامعه 
و کوچ��ه و خیابان بروی��م و چهره به چهره یا از 
طریق اطلاع رسانی آنها را آگاه کنیم تا بیایند و 

ماهواره های خود را تحویل دهند.

حراج ملی ایران سراغ فرش رفت
برای نخس��تین ب��ار در کش��ورمان »حراج 
تخصص��ی فرش در ایران« برگزار می ش��ود.  به 
منظور رس��یدن به نگاهی تخصص��ی در حوزه 
فرش، خانه حراج ملی پ��س از برگزاری 2 دوره 
ح��راج ملی، تلاش دارد با برگزاری »نخس��تین 
حراج تخصصی فرش در ایران« توجه خریداران 
و علاقه مندان به این هنر اصیل ایرانی را به خود 
جلب کرده و این هن��ر را به جایگاه اصلی خود 
بازگردان��د.  در این راس��تا »خانه حراج ملی« از 
مالکان فرش های دستباف نفیس دعوت می کند 
شناس��نامه و تصویر آث��ار خود را ت��ا تاریخ 15 
اردیبهش��ت به خانه این حراج به آدرس تهران، 
میدان آرژانتین، خیابان بخارست )احمد قصیر( 
نب��ش خیابان دهم، طبق��ه 3، واحد 2 ارس��ال 
کنند.  همچنین علاقه من��دان و مالکان جهت 
کسب اطلاع است بیشتر با شماره 88504721 
تماس حاصل کنند. گفتنی است، »خانه حراج 
مل��ی« تاکنون اقدام به برگ��زاری 2 دوره حراج 
ملی آثاری در زمینه های نقاش��ی، نقاشی خط، 
تذهیب، خوشنویس��ی، مینیاتور، صنایع  دستی، 
فرش دس��تباف و سوخت چرم کرده است که با 
توج��ه به اینکه دومین دوره »حراج ملی« نیز با 
تمرکز بر فروش صنایع دستی برای نخستین بار 
در کشور برگزار شد با استقبال بالای هنرمندان و 

هنردوستان مواجه شد.

مرتضی اسماعیل دوست: جشنواره جهانی فیلم فجر 
به پایان دومین دوره مس��تقل خود رسید و فرصتی 
مناسب است تا به تحلیل کارشناسانه ای از این رویداد 
مهم بپردازیم و چه کسی شایسته تر از ابوالفضل جلیلی 
که یکی از مهم ترین فیلمسازان بین المللی ایران است 
و جوایز معتبری مانند صدف جشنواره سن سباستین، 
یوزپلنگ جشنواره لوکارنو و بالن جشنواره 3 قاره نانت 
را به دست آورده است. با جلیلی گفت وگویی متمایز از 
جشنواره فیلم فجر تا چگونگی نگاهش در فیلمسازی 
و مرز میان سینما و واقعیت شکل گرفت که راهگشا 

خواهد بود.

 ابت�دا ب�ه نح�وه برگ�زاری جش�نواره جهانی فجر 
بپردازیم، چرا که شما بارها در جشنواره های مختلف 
درجه یک به عنوان فیلمساز و داور حضور داشتید و 
می توانیم در این زمینه گفت وگویی مناس�ب را انجام 

دهیم.
متاسفانه ما به همدیگر در جامعه و در زمینه های 
مختلف اعتماد نداریم و در زمینه سینما هم همینطور 
است. به خاطر اینکه آدم های عاشق در کشورمان بویژه 
در زمینه سینما کم هستند و همه فقط می خواهند 
به نحوی مس��ؤولیت را از س��ر خود باز کنند! درباره 
جشنواره هم همین طور است و این نوع رویدادی که 
برگزار می شود دیگر بین المللی به شکل واقعی نیست.

 البته اجرای این دوره از جش�نواره و س�طح کیفی 
آثار نسبت به گذشته پیشرفت هایی داشته است اما 
تاسف آور است که کارگردان و تهیه کننده فیلم برنده 
جش�نواره در مراسم اختتامیه حضور نداشتند حتی 
فیلمس�ازی مانند اصغر فرهادی هم علاق�ه ای ندارد 
فیلم جدید خود را در اختیار مهم ترین جش�نواره ما 

قرار دهد!
این مساله ای طبیعی است، چرا که اصلا جشنواره 

ما اعتباری ندارد. 
 انتخ�اب عوامل س�ینما را در برگ�زاری پررونق تر 
جش�نواره چقدر موثر می دانید؟ مثلا دبیر جشنواره 

این دوره از فیلمسازان مطرح کشور بوده است.
ما باید تکلیف خود را روشن کنیم و با این وضعیت 
اصلا نمی توانیم با جشنواره های الف دنیا رقابت کنیم 
و این یک دورهمی به ش��یوه خودمان است. به نظرم 
انتخاب ها براس��اس قواعد سینمایی نیست و بیشتر 
سیاسی است. در واقع همه چیز تشریفاتی است، مثلا 
هنرپیش��ه ها را می آورند و مشاور و مسؤول می کنند. 
البته جدا از رضا کیانیان که واقع��ا آدم فوق العاده ای 
اس��ت، به نوع��ی می خواهند افرادی خنث��ی را برای 
پرکردن ویترین خود بیاورند. انتخاب اهالی سینما هم 
تنها در راس��تای سیاست بازی ها و بدون هر برنامه ای 
است. من آدم سیاسی نیستم و مستقل عمل می کنم 

و کاری به این بازی ها ندارم.
 ایج�اد س�اختار و تعیی�ن چارچوب ه�ا لازم�ه هر 
جش�نواره ای است، همان طور که مثلا در برلین 2016 
تمرکز خود را به مس�اله پناهجویان و آثاری مرتبط با 
آن قرار دادند، ما هم می توانیم به منطقه و س�ینمایی 

خاص در برگزاری جشنواره معطوف شویم.
جش��نواره های دیگر پایه گذاری خود را کرده اند و 
سیاست کاری شان کاملا مشخص است، مثلا جشنواره 
برلین فیلم هایی با نگاه سیاسی را دنبال می کند و از 

همان ابتدا هم چنین بوده است.
 مس�ؤولان جش�نواره جهانی فجر به دنب�ال ایجاد 
الگوهایی از س�ینمای کش�ورهای ه�دف در انتخاب 
آث�ار بوده اند، مثلا وقتی عمده فیلم ه�ای این دوره را 
می دیدم مشخص شد نگاه جشنواره به سمت آثاری 
از حوزه بالکان و س�ینمای روسیه بوده است و حتی 
یکی از مسؤولان اشاره مستقیمی به سینمای استونی 
داشت. به نظرتان این الگوها برای کشورمان مناسب 

خواهد بود؟
جشنواره نباید دنبال این مسائل برود و این وظیفه 
تلویزیون است. جشنواره بین المللی باید بتواند همه 
نوع س��ینمایی در جهان را در آن سال پوشش دهد. 
من سال هاس��ت با آقای ژان میشل فرودون، سردبیر 
سابق کایه دو سینما دوست هستم. او درباره جدایی 
جشنواره بین المللی از بخش ملی فجر حرف جالبی 
زد و اشاره به این داشت ما زمانی که به ایران می آییم 
برای این است که بیشتر آثار ایرانی را ببینیم، چرا که 

فیلم های خارجی را به راحتی در کشورمان دیده ایم.
 ح�رف درس�تی اس�ت. اصلا باید مش�خص ش�ود 
جشنواره جهانی را برای چه طیفی برگزار می کنیم و 
مخاطب هدف مان بیش�تر ایرانی است یا خارجی؟ در 
همین دوره و در بخش »بازار فیلم« آثار ایرانی را برای 
تماشای خارجی ها در نظر گرفته بودند که البته عمده 

مخاطبانش ایرانی بودند!
به خاطر اینکه دیگر مسؤولان و فیلمسازان خارجی 
علاقه ای ندارند به جشنواره ما بیایند. در صورتی که در 
دهه ۶0 علاقه مندی بیش��تری برای ورود فیلمسازان 
وجود داشت و بازار فیلم هم مشتری های نسبتا خوبی 
داشت. در آن دوره افرادی مانند اطیابی، شجاع نوری و 

اسفندیاری واقعا در حوزه بین الملل قوی بودند.
 این افراد حالا هم که حضور دارند!

هس��تند اما قدرتی ندارن��د و بی اختیارن��د و در 
واقع س��ایه هس��تند. برای من جای سوال است چرا 
امیر اس��فندیاری با این همه سابقه نباید مدیر بخش 

بین الملل جش��نواره باشد؟! البته میرکریمی هم آدم 
خوبی است. اما چرا نباید جشنواره ای داشته باشیم که 
فیلمسازان خارجی علاقه مند به شرکت در آن باشند؟!
 چرا اینگونه اس�ت؟ در صورتی که ما فیلمس�ازان 
شناخته ش�ده و س�ینمایی معتب�ر در جه�ان داریم 
که حتی در همین جش�نواره ش�اهد بودیم خیلی از 

سینماگران خارجی دنباله روی سینمای ما هستند.
چگونگی برگزاری جشنواره با اعتبار سینماگران ما 
در جهان متفاوت اس��ت. حقیقتش جشنواره ما اصلا 
مورد علاقه خارجی ها نیس��ت و اعتب��اری برای آنها 
ندارد و چند نفری هم که می آیند بیشتر برای بازدید 
و تفریح در شهرهایی مانند اصفهان است! این وسط 
بعضا دیدارهایی هم میان برخی سینماگران ایرانی با 

میهمانان خارجی شکل می گیرد.
 با هم�ه معضلات و دش�واری ها راهکار ش�ما برای 

برگزاری مناسب تر جشنواره فجر چیست؟
ب��ه نظرم مس��ؤولان باید تکلیف خود را روش��ن 
کنند و سیاس��تی روش��ن را در پیش بگیرند. از نظر 
من باید 2 فیلم ایرانی وجود داشته باشد، بقیه آثار از 
کشورهای مختلف باشد. اینگونه نیست که همه فیلم ها 
دارای مشکلات اخلاقی باشند حتی برخی فیلم های 
آمریکایی هم دارای نگاه معنوی هستند. این را بگویم 
که من از طریق فیلم »هوش مصنوعی« اس��پیلبرگ 
معنویت را احس��اس کردم. به نظرم باید از همه جای 
دنیا فیلم های خ��وب را با توجه به ش��رایط اخلاقی 
کشورمان انتخاب کنیم و لازمه این کار اعتمادسازی 

است.
 یکی از مس�یرها این است که جشنواره فجر بتواند 
از اعتبار فیلمسازان شناخته شده ای مانند شما برای 
حضور فیلمس�ازان و مدیران مطرح خارجی استفاده 

کند.
بله! ب��ه اعتبار ما می آیند. اگر نترس��یم و اعتماد 
کنیم این مساله شدنی است. خاطره ای برایت بگویم؛ 
در دوران آقای ش��مقدری برای جشنواره فیلم کیش 
آقای حجت س��یفی به من زنگ زد و خواس��ت چند 
تا میهمان خارجی بیاورم. در حالی که تنها 3 روز به 
جشنواره باقی مانده بود و من 3 مدیر برای جشنواره 
آوردم. آنه��ا به کیش آمدن��د و از وضعیت زندگی ما 
تعج��ب کردند که آن بدبختی عنوان ش��ده را ندارد. 
جالب اینکه وقتی در لابی هتل مقابل آقای شمقدری 
قرار گرفتند و فهمیدند مشاور آقای احمدی نژاد است، 
حتی می خواستند آنجا را ترک کنند اما بعد از مدتی 
دیدم چنان با آقای شمقدری گرم گرفتند که تعجب 
کردم! حتی به من گفتند چه آدم خوبی است، ما را به 

مشهد دعوت کرده است.
 درباره تصویری که از ایران نزد خارجی هاست سخن 
گفتید. فیلمسازانی مانند شما از سوی برخی منتقدان 
متهم به این هستید که تصویری تاریک از ایران را در 
آثارتان نشان می دهید! پاسخ تان در این باره چیست؟

این حرف ها درست نیست. به هر حال خارجی ها 
خیلی خوب ایران را می شناسند و نیاز به نمایش فیلم 
ما نیست، در واقع سینما بخشی از زندگی است. مثلا 
در جش��نواره ای مدیرش آمد و عنوان کرد این فیلم 
داستانی از فقر خیالی است و ما ایران را دیده ایم و اصلا 
چنین شرایطی در کلیت جامعه وجود ندارد. من اصلا 
دنبال س��یاهنمایی نبوده ام و وجود این نوع سینما را 
نمی پذیرم. اتفاقا در همه جای دنیا می گویند فیلم های 
جلیلی، بچه ها را از دل س��ختی ها عبور می دهد و به 
زندگی و نور هدایت می کند. اگر چه قبول دارم برخی 
جوانان با فیلم های خود آبروی فرهنگ و مذهب ما را 
می برند! اما من اصلا دنبال سیاهنمایی نبوده ام. اتفاقا 
در سخنرانی های خود در خارج از کشور هم به دنبال 
تفسیر همین معنویت و دین برای خارجی ها هستم. 
خاطره ای بگویم؛ در فرانسه بودم و یک آقای خارجی 
پیش م��ن آمد و وقتی فهمید ایرانی هس��تم، گفت 
چندی پیش ایران بودم و به مشهد رفتم. از او پرسیدم 
چ��ه درخواس��تی از امام رضا)ع( داش��تی؟ او تعجب 
کرد و گفت نمی دانس��ت می تواند درخواستی داشته 
باش��د و هنگامی که به او گفتم می توانی از همین جا 

درخواست خود را بگویی، با تمام وجود چشمان خود 
را بست و در میان جمعیت دعا کرد که هیچ وقت آن 

صحنه از یادم نمی رود.
 جای تعجب اس�ت که چرا آثارت�ان در ایران اکران 
نمی شود، چرا که هیچ ضدیتی در آنها وجود ندارد! آیا 
به دلیل اینکه آثارتان بسیار به واقعیت نزدیک است، 

این هراس برای نمایش شان وجود دارد؟!
بله! آن سال ها از آقای ارگانی که مسؤولیت داشت، 
پرسیده بودم چرا همه نوع فیلمی را نشان می دهید اما 
مانع اکران فیلم من می شوید؟ ایشان پاسخ دادند آن 
فیلمسازان، مشخص است که فیلم ساخته اند اما آثار 
تو واقعی اس��ت. اتفاقا در این روزها همه درباره فیلم 
»ابد و ی��ک روز« صحبت می کنند و می بینم چقدر 

طرفدار دارد.
 فیلم را که طبق معمول ندیده اید؟!

من به جای فیلم، مردم را می بینم. »ابد و یک روز« 
را هم ندیدم اما آنونس آن را دیدم و مطمئنم اگر من 
آن را می ساختم، مجوز نمی گرفت! چرا که در این فیلم 
آدم هایی شیک را آوردند و با گریم و به شکلی تصنعی 

به دنبال نشان دادن بدبختی آنها هستند!
 شما به دلیل اینکه آثارتان در ایران مورد بی مهری 
قرار گرفت به س�مت جشنواره های خارجی رفتید یا 

اینکه از ابتدا اهدافی خاص را دنبال می کردید؟
این را بگویم که اگر انقلاب نمی شد، اصلا فیلمساز 
نمی ش��دم چون که س��ینمای آن دوران را به دلایل 
مذهبی اصلا قبول نداشتم. در آن دوران می گفتم اگر 
سینما حلال شود و فیلمساز ش��وم، دوست دارم در 
35 سالگی، فیلمساز جهانی شوم. آن موقع خیلی از 
اطرافیان به من می خندیدند و می گفتند چه ادعاهای 
بزرگی دارم! اما من در س��ن 32 سالگی جهانی شدم. 
پدرم همیشه می گفت به آرزوهای بزرگ فکر کنم و 
من همیشه بلندپرواز بودم. درست نیست این را بگویم 
اما خارجی ها می گفتند تنها من و کیارستمی در ایران 

صاحب ژانر و امضای مشخصی هستیم.
 اگر بخواهیم س�ینمای ش�ما را مورد بررس�ی قرار 
دهیم، می توان آن را به تفکر نئورئالیسم که به دنبال 
دلالت های زندگی است، نزدیک دانست و نشانه هایی 
در فرم و ش�کل اجرا ب�ر آن می توان یافت. چگونه به 
سینمایی رسیدید که در عین ساختاری بی قید و بند، 
می توان�د به واقعیتی پذیرفتنی تبدیل ش�ود؟ مانند 
نگره گریگوری کوری که اعتقاد به همانندی در تصویر 

سینمایی داشت.
من در زندگی همه نوع کاری کردم، فقط نتوانستم 
آواز را دنب��ال کنم، چون مادرم در آن دوران مخالفت 
می کرد و می گفت در قیامت به آتش کشیده می شوم! 
برای همین دنب��ال خواندن قرآن با ص��وت رفتم. با 
توجه به اینکه از 14 س��الگی کار ک��ردم و پدرم هم 
در دادگستری کار می کرد باعث شد خیلی از زندگی 
افراد مطلع ش��وم و این مساله باعث باورپذیری آثارم 
ش��د. یادم می آید در فرانس��ه آمدند دنبالم تا مرا به 
جشنواره ای ببرند. در بین راه ماشین خراب شد و من 
تعمیرش کردم. جالب اینکه راننده به مسؤولش زنگ 
زد و گفت مطمئنی که این ش��خص همان فیلمساز 

است؟!
 پ�س همه چیز براس�اس نگاهی مبتن�ی بر زندگی 
حاصل شد و چندان منطبق بر نظریه ها و جریان های 
سینمایی نبود. مثلا آشنایی با نظریه کراکوئر نداشتید 

که به دنبال وفاداری به واقعیت در فیلم بود؟
خیر! نمی شناسم. البته این را هم در نظر بگیر که 
برخی چیزها در آن دوران بر اثر جبر زمانه به دس��ت 
آمد، مثلا قرار نبود از ابتدا در گونه س��ینمای کودک 

کار کنم.
 عمده فیلم هایتان مبتنی بر فضای بصری اس�ت و 
کمتر از دیالوگ استفاده شده است، این از سلیقه تان 

می آید؟
اولین باری که فیلمنامه نوش��تم، به دوستی دادم 
تا نظر بدهد. گفت چقدر دیالوگ هایت ضعیف است! 
بعدها به این نتیجه رسیدم که بیشتر به دنبال فضای 
بص��ری در آثارم بروم، چرا که هم دیالوگ نویس��ی ام 

ضعی��ف اس��ت و ه��م اینکه ب��ه خاطر حض��ور در 
جش��نواره های خارجی بیشتر خواستم که فیلم هایم 

کم دیالوگ و براساس تصویرسازی باشد. 
 شما به شکلی شهودی به دنبال فیلمسازی رفتید و 
در فیلمی مانند »یک داستان واقعی« چنان به واقعیت 
نزدیک ش�دید که نقطه تلاقی میان سینما و زندگی 

شکل گرفت و خودتان جزئی از روایت شدید. 
بل��ه! من تا پلانی را باور نکنم نخواهم گرفت و آن 
لحظه کشف واقعیت برایم خیلی مهم است. می خواهم 
فیلمی بسازم که مردم باور کنند که واقعی است و فراتر 
از سینما است، برای همین از همان اول در فیلم هایم 
گریم نمی کردم تا تصنعی نشود. دوست ندارم زیاد از 
عنوان من استفاده کنم اما باید بگویم تنها فیلمسازی 
در دنی��ا بودم ک��ه در فیلم »یک داس��تان واقعی« از 
واقعیت گذر کرده و به حقیقت رسیدم. اما آن کسی 
که موجب ایجاد این ش��رایط شد، خداوند بود. چون 
اصلا من داشتم فیلم دیگری می ساختم. حتی ساخت 
فیلم »رقص خاک« هم دست من نبود و از جایی دیگر 

شکل گرفت.
 درب�اره »رق�ص خ�اک« باید مفصل صحب�ت کرد، 
چرا که به نظرم بهترین فیلم شماس�ت و اثری بسیار 
ارزش�مند اس�ت اما در ادامه بحث مان درباره نسبت 
س�ینما و حقیق�ت باید عن�وان کنم می ت�وان حتی 
مستندسازان را هم نقد کرد که به دنبال این هستند 
تا واقعیت را به شکل دلخواه خود درآورند و در واقع از 

واقعیت سوءاستفاده کنند!
 چه اشکالی دارد؟ حتی من به عکاسان پیشنهاد 

می کنم تصاویر را بازسازی کنند.
 با این نگاه می توان به آن حقیقت مورد نظر رسید؟!

حقیقت را باید در وجود و نگاه فیلمساز پیدا کرد، 
همه چیز از طریق تصویر به دس��ت نمی آید. من در 
زمان ساخت فیلم »یک داستان واقعی« با خدا معامله 
ک��ردم و او کمکم کرد. همیش��ه نمی توان به چنین 
جایگاهی رسید، مثلا حالا دیگر نمی توانم فیلمی به 
قدرت »رقص خاک« بسازم. به نظرم فیلمسازی مانند 
رس��یدن به عالم معرفت است، همه نمی توانند به آن 
دست پیدا کنند. برای مثالی دیگر باید به نماز خواندن 
اش��اره کنم که من بارها از خدا خواستم حالی در من 
ایجاد کند تا با تمام وجودم نماز بخوانم. البته نمی توان 
به جایگاه شخصی مانند حضرت علی)ع( رسید که تیر 
را از پایش هنگام نماز در آوردند اما می توانیم به اندازه 
خودمان در خدمت خداوند حاضر شویم. برای همین 
بارها به دنبال رس��یدن به حالی مناسب برای عبادت 

تلاش کردم.
 و ب�رای همی�ن ارادت خاص�ی به عرف�ان و علامه 

طباطبایی دارید؟
همیش��ه به عرفان علاقه داش��تم و عاشق علامه 
طباطبایی هس��تم و برخی اوقات برای اینکه تمرکز 
 ب��ه نم��از خواندن پی��دا کن��م، فکر می کن��م که او 

پیشنماز من است.
 با این همه علاقه چرا فیلمی از ایشان نمی سازید؟

واقعا نمی توانم. من به آن تطهیر نرسیدم که درباره 
مرد بزرگی چون علامه طباطبایی فیلم بسازم. ایشان 
همیش��ه در محضر خداوند بوده اس��ت و من جرات 

ساخت فیلمی درباره مقامش را ندارم.
 ب�ا س�یدمرتضی آوین�ی ه�م در آن دوران ارتباط 

داشتید.
یک روز حالم گرفته بود و از س��ازمان صداوسیما 
داش��تم بازمی گش��تم که ناگهان دیدم یک موتوری 
از کن��ارم رد ش��د. بدون اینکه آن ش��خص را ببینم 
همچون هاله ای در وجودم نشس��ت. انگار چیزی از او 
به من رس��ید که حالم را دگرگون کرد و بدون اینکه 
بشناسمش، عاشق او شدم و حدود 2 سال به دنبالش 
بودم، حتی به خاطرش به گروه جهاد و سپاه تلویزیون 
رفتم تا اینکه بعد از فیلم »گال« از مجله حوزه هنری 
به من زنگ زدند، آنجا بود که س��یدمرتضی آوینی را 
شناختم. بعد از آن بارها با هم صحبت کردیم. نمی دانم 
چگونه عاشقش ش��دم، با وجودی که بعد از رفتنش 
ناراحت شدم اما خوشحال شدم با شهادت از دنیا رفت.

  جشنواره  فجر بین المللی نیست      خوشحال شدم آوینی با شهادت از دنیا رفت
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